



ASSOCIATION of CANADIAN
FACULTIES of DENTISTRY



L'ASSOCIATION des FACULTÉS
DENTAIREs du CANADA



CANADIAN ASSOCIATION FOR DENTAL RESEARCH
L'ASSOCIATION CANADIENNE DE RECHERCHE DENTAIREs
A Division of the International Association for Dental Research

CADR/ACFD NATIONAL DENTAL RESEARCH AWARD

The Canadian Association for Dental Research along with the Association of Canadian Faculties of Dentistry (ACFD) is pleased to recognize exceptional contributions to dental research at Canadian Universities through the creation of the CADR/ACFD National Dental Research Award. A maximum of one award can be presented annually to a faculty member who has displayed the qualities of an outstanding dental research.

The Award

- a cheque of \$2,500 to the recipient;
- an award certificate.

Eligibility

The award is open to any faculty member currently performing research who is a member of CADR in the year nominated and who holds a primary faculty position within a Canadian Dental Institution. Only one nominee may be nominated from each dental institution.

The recipient of the award should demonstrate the following characteristics:

- knowledge of their field of study and its significance to oral health as demonstrated through the organization and presentation of research seminars, lectures, and symposia;
- Significant contribution to the creation and dissemination of new knowledge in the field of oral health;
- ability to communicate effectively;
- outstanding mentorship to trainees;
- utilization of innovative and creative approaches to problem solving;
- profound and lasting effect on current knowledge within a field relevant to oral health

Criteria for the Award

The Selection Committee will look for independent evidence of the following:

- demonstration of research excellence as shown by publications, awards, and letters of support from students and colleagues; summary of seminars, workshops, conferences, invited presentations or other events on research/scholarship conducted by the nominee;

www.acfd.ca

Suite / 350, 2194 Health Sciences Mall
Vancouver, BC V6T 1Z3
Telephone / Téléphone : (604) 827-1083
Facsimile / Télécopieur : (604) 822-4532

www.cadr-acrd.ca

Western University - Room 4101, Stevenson Hall
London, ON, Canada, N6A 5B8
Telephone / Téléphone : 519.661.2111 (X84542)
Facsimile / Télécopieur : . 519.661-3588

- demonstration of scholarship as evidenced by invited lectures, peer reviewed manuscripts, review chapters, text authorship and other unique contributions to discovery, translation, clinical care, education, public health, or knowledge dissemination important to the field of oral health beyond the nominee's home institution.
- demonstration of strong commitment to and excellence in the mentorship of future scientists and scholars
- demonstration of innovative research methodologies or special research techniques and materials and methods of evaluation of students;
- demonstration of leadership in the creation of new knowledge as shown by the following:
 - Leadership in new initiatives and/or programs that create research excellence;
 - Leadership at the local, national or international level that promotes research and scholarship
 - Evidence of creative and innovative leadership in discovery research in a field of oral health

Examples of Independent Evidence

- number and quality of peer-reviewed publications over the past several years
- publication of review articles and opinion pieces relevant to the nominee's area of expertise
- awards received
- a description of any innovative new research methodologies, patents or products
- letters of support from colleagues, trainees and/or others in oral health field
- amount and source of research funding
- a summary of seminars, workshops, conferences or other events on oral health conducted by the nominee
- number and quality of trainees mentored and resultant success in research fields
- examples of impact of leadership in research and scholarship

Selection Process

Each nominee will be evaluated in three categories:

1. Research/Scholarship in Oral Health
2. Excellence in Research Mentorship
3. Leadership in Dental Research

It is expected that most nominees will excel primarily in one area and the selection process is weighted to recognize nominees with high ratings in one area over those with average ratings in more than one area.

The Selection Committee is comprised of a Chair (CADR President), the ACFD Past President/President-Elect), two representatives selected by the ACFD Research Committee, and two representatives selected by CADR Executive Committee. Selection will be based on evidence submitted in the nomination material. Members of the Selection Committee will not vote/evaluate a nominee from their faculty. It is the responsibility of the selection committee to determine that the nominees meet a standard worthy of this national award. The Committee

www.acfd.ca

D113-780 Bannatyne Avenue
Winnipeg, MB R3E 0W2
Telephone / Téléphone: (204) 789-3249
Facsimile / Télécopieur: (204) 789-3912

www.cadr-acrd.ca

Western University - Room 4101, Stevenson Hall
London, ON, Canada, N6A 5B8
Telephone / Téléphone: 519.661.2111 (X84542)
Facsimile / Télécopieur: 519.661-3588

can determine that no award be made in a given year. The award will be presented at the annual CADR meeting.

Nomination Material

Nominations will be accepted from students, alumni or colleagues. The Selection Committee requires one electronic copy of the nomination material which should be submitted as one pdf document of no more than 50 pages. Completed nomination material must include:

- a covering letter from the nominator outlining the justification for the nomination;
- a letter from the Dean, or equivalent, that addresses the nominee's special qualifications for the award;
- a curriculum vitae of the nominee;
- a statement of the nominee's research contributions;
- independent evidence that the nominee's research is very highly regarded by students, alumni and/or colleagues, and that the nominee has played a leadership role in the development of university, national or international scholarship;
- a listing of submitted documentation.

Dental institutions are encouraged to re-nominate candidates who were not chosen for the award in the preceding year or years. There is no limit to the number of times nominations may be re-submitted for this award.

An additional Selection Committee competent to evaluate an application in French will be formed if needed.

Deadline

Nomination documentation must be submitted by **March 18th, 2022** to:

Chair

ACFD/CADR National Dental Research Award Selection Committee
c/o Ms. Kristjana Oliver (admin@acfd.ca)

www.acfd.ca

D113-780 Bannatyne Avenue
Winnipeg, MB R3E 0W2
Telephone / Téléphone: (204) 789-3249
Facsimile / Télécopieur: (204) 789-3912

www.cadr-acrd.ca

Western University - Room 4101, Stevenson Hall
London, ON, Canada, N6A 5B8
Telephone / Téléphone: 519.661.2111 (X84542)
Facsimile / Télécopieur: 519.661-3588

PRIX NATIONAL DE RECHERCHE DENTAIRE ACRD/AFDC

L'Association canadienne de recherche dentaire (ACRD) et l'Association des facultés dentaires du Canada (AFDC) sont heureuses de pouvoir reconnaître les contributions exceptionnelles à la recherche en médecine dentaire des universités canadiennes par la création du premier Prix national de recherche dentaire ACRD/AFDC. Un seul prix sera décerné chaque année à un membre du corps professoral qui a fait preuve de qualités exceptionnelles en matière de recherche dentaire.

Le Prix

- un chèque de 2 500 \$ sera remis au lauréat ;
- un certificat de reconnaissance

Admissibilité

Tout membre du corps professoral qui effectue présentement des recherches, qui est membre de l'ACRD durant l'année de sa candidature et qui a une affiliation primaire au sein d'une institution canadienne de médecine dentaire est admissible à ce concours. Chaque institution de médecine dentaire ne peut présenter qu'une seule candidature. Un candidat ne peut gagner le prix qu'une seule fois dans sa carrière universitaire. Un maximum d'un prix peut être présenté chaque année à un membre du corps professoral.

Le lauréat du prix doit se démarquer par :

- connaissances de son domaine d'études et de son importance pour la santé buccodentaire, démontrées par l'organisation et la présentation des séminaires, cours et symposiums de recherche;
- contribution importante à la création et à la dissémination de nouvelles connaissances dans le domaine de la santé buccodentaire;
- habiletés supérieures de communication;
- travail de mentorat remarquable;
- utilisation d'approches innovatrices et créatrices pour la résolution de problèmes;
- impact important et durable sur les connaissances actuelles dans un domaine pertinent à la santé buccodentaire.

Critères de sélection

Le comité de sélection examinera des preuves indépendantes des éléments suivants :

- excellence en recherche : publications, prix reçus, et lettres d'appui de la part des étudiants et des collègues; sommaire des séminaires, ateliers, conférences, présentations sur invitation ou d'autres événements portant sur les travaux et les bourses de recherche du candidat;
- démonstration de réalisations académiques telles que des conférences sur invitations, des articles révisés par les pairs, des chapitres d'évaluation, et autres contributions uniques à la découverte, aux soins cliniques, à l'éducation, à la santé publique, ou au

transfert et à la diffusion des connaissances importantes pour le domaine de la santé buccodentaire au-delà de l'institution du candidat;

- engagement profond et excellence dans le travail de mentorat des futurs scientifiques et des universitaires;
- méthodes de recherche novatrices ou techniques et documents de recherche uniques et méthodes originales pour l'évaluation des étudiants;
- leadership dans la création de nouvelles connaissances :
 - Leadership en matière de nouvelles initiatives et/ou de programmes qui favorisent l'excellence en recherche;
 - Leadership au niveau local, national ou international qui encourage la recherche et la connaissance;
 - Leadership créatif et innovateur en matière de découvertes de recherche dans le domaine de la santé buccodentaire.

Exemples d'accomplissements en recherche :

- nombre et qualité des publications révisées par des pairs au cours des dernières années
- publication d'articles de revues et de textes d'opinion pertinents quant aux domaines d'expertise du candidat
- les prix reçus
- une description de toute nouvelle méthodologie de recherche innovatrice, des brevets ou des produits
- lettres d'appui de collègues, de stagiaires et/ou d'autres personnes oeuvrant dans le domaine de la santé buccodentaire
- montants et sources du financement de la recherche
- sommaire des séminaires, ateliers, conférences et autres événements portant sur la santé buccodentaire organisés par le candidat
- nombre et qualité des stagiaires encadrés et la réussite qui en découle dans les domaines de recherche
- exemples de l'impact du leadership sur la recherche et l'érudition

Processus de sélection

Chaque candidat sera évalué dans trois catégories :

1. Recherche/Réalisation scientifique en santé buccodentaire
2. Excellence en mentorat de recherche
3. Leadership en recherche en médecine dentaire

Il est prévu que la plupart des candidats excelleront principalement dans un domaine, et le processus de sélection est pondéré de façon à reconnaître les candidats ayant obtenu des notes élevées dans un seul domaine par rapport à ceux qui ont obtenu des notes moyennes

dans plus d'un domaine. La sélection sera axée sur la qualité de la recherche du candidat, son leadership et ses activités de mentorat, plutôt que sur la quantité des réalisations. Le comité de sélection est composé d'un président (président de l'ACRD), du président sortant de l'AFDC, de deux représentants choisis par le comité de recherche de l'AFDC et de deux représentants choisis par le comité exécutif de l'ACRD. La sélection sera basée sur les preuves présentées dans les documents de candidature. Les membres du comité de sélection ne voteront pas ou n'évalueront pas un candidat de leur faculté. Il incombe au comité de sélection de s'assurer que les candidats satisferont à des normes dignes de ce prix national. Le comité peut décider qu'aucun prix ne sera décerné dans une année donnée. Le prix sera présenté à la réunion annuelle de l'ACRD.

Documents de mise en candidature

Les étudiants, les anciens élèves et les collègues pourront soutenir une candidature. Le comité de sélection doit recevoir une copie électronique du dossier complet de mise en candidature en format pdf, qui ne doit pas dépasser 50 pages. Le dossier de candidature présenté doit comprendre :

- une lettre de recommandation de la personne qui propose la candidature décrivant les raisons qui justifient la candidature;
- une lettre du doyen, ou son équivalent, qui présente les qualifications exemplaires du candidat pour ce prix;
- le curriculum vitae du candidat;
- un énoncé des contributions du candidat à la recherche;
- des preuves (attestations) provenant de sources indépendantes qui démontrent que la recherche du candidat est fort respectée par les étudiants, les anciens élèves et/ou les collègues, et que le candidat a joué un rôle de premier plan dans l'élaboration des bourses d'études universitaires, nationales et internationales;
- une liste de toute la documentation soumise.

Les institutions dentaires sont invitées à soumettre de nouveau les candidatures qui n'ont pas été retenues l'année ou les années précédente(s). Les candidatures peuvent être soumises à nouveau pour ce prix autant de fois que l'institution le juge nécessaire.

Si cela s'avère nécessaire, un autre comité de sélection compétent sera formé pour évaluer une candidature en français.

Date limite

Les documents de mise en candidature doivent être envoyés avant le **18 mars 2022** à :

Président

Comité de sélection du Prix national de recherche dentaire ACRD/AFDC

Via Ms. Kristjana Oliver (admin@acfd.ca)